
Zápis z 39. Sletu spolku 
Asociace lesních MŠ, z. s. 

konaného dne 30. 4. 2020 online 
  
Přítomno: 48 zástupců z 42 členských LMŠ a LK. 
  
1. Zahájení  
Zasedání Sletu zahájila ředitelka spolku P. Štindlová v 9:35  hod. 
  
2. Kontrola usnášeníschopnosti 
Ředitelka spolku konstatovala, že při zahájení zasedání je přítomno 10 členů spolku            
s hlasovacím právem. Členská schůze není usnášeníschopná v souladu s ust. 7.1.4            
stanov spolku. 
  
3. Volba orgánů Členské schůze:  
Konference zvolila tyto členy orgánů zasedání: 
předsedající: Tereza Valkounová (Pro: 10  Proti: 0  Zdržel se: 0) 
zapisovatel/ka: Johana Passerin (Pro: 10  Proti: 0  Zdržel se: 0) 
  
4. Schválení programu zasedání: 

1. Kontrola usnášeníschopnosti  
2. Schválení programu zasedání 
3. Představení nových členů a pasování 
4. Úvodní slovo  
5. Výsledky monitoringu 
6. Plán stabilizace školky 

Podpůrné online skupiny ALMŠ 
Webinář Proč a zda vstoupit do rejstříku  
Další podpora ALMŠ 

7. Podpora z Antivirus na část mzdy mimo normativ.  
Podpora státu pro DPČ a DPP (ošetřovné)  

8. Zápisy  
9. Den lesních MŠ  
10.Letní škola 
11.Příměstské tábory  

 
Návrhy na doplnění programu:  
Nebyly podány návrhy na doplnění programu zasedání a Členská schůze hlasovala           
o schválení  programu jednání v navrženém znění. 
Pro: 10  Proti: 0  Zdržel se: 0 
Členská schůze schválila navržený program jednání jak uvedeno shora. 
  



5. Program 
Představení nových členů a pasování 

Byli představeni noví členové Bonte a Malejov. Nejsou na Sletu přítomni. 
 
Výsledky monitoringu mapování potřeb členů 
Výstupy z monitoringu naleznete zde. 
Výstupy z monitoringu pro rodiče a veřejnost bude zveřejněn později. 

Z monitoringu vyplývá, že 81% školek (LK i LMŠ) zavřelo.  
Dopad kanatény byl hlavně v personální oblasti - 14% pracovních míst v LK je              

ohroženo. V LMŠ pracovní pozice nejsou ohroženy vůbec (dál pobírají normativ). 
72% školek nějakým způsobem snížila rodičovské příspěvky/školné.       

Rejstříkové školky mohly zcela odpustit školné. ALMŠ doporučuje, aby školky          
věnovaly hodně pozornosti komunikaci s rodiči, aby toto snižování byla vzájemná           
dohoda. 

Část organizací nemá na výplaty. 
Zaměstnanci pracují na dokumentech, rekonstruují zázemí, online komunikují        

s dětmi. 
I NNO může mít finanční rezervy. Pokud máte uzavřené pracovněprávní          

vztahy (zaměstnanecké smlouvy), je optimální mít rezervu ve výši 2 měsíčních           
fixních nákladů. 
Ukázalo se, že lesní mateřské školy jsou na tom nyní výrazně lépe. Jsou právně              
chráněné, mají normativ a definované podmínky pro fungování. Ze zkušenosti z           
kontrol ČŠI vyplývá, že je vhodné, aby vstupu do rejstříku předcházela certifikace. 

Dvě školky se ozvaly, že nebyly kontaktované při monitoringu. Je potřeba si            
aktualizovat seznam kontaktů v profilu školek na webu lesnims.cz a sdílet informace            
uvnitř týmu. V newsletteru bylo upozornění o mapování a výzva ke kontaktování            
ALMŠ, pokud nebudete osloveni. Prosíme, čtěte newsletter, mohou ho dostávat          
všichni členové týmu rovnou do schránek, veřejnost a rodiče také, jen bez přístupu             
do členské sekce. 
 
Plán stabilizace školek 
Doporučení plánu stabilizace školky vychází ze sdílení zkušeností členek Rady          
ALMŠ a výsledků monitoringu. 
Stabilizace znamená uskutečnit následující kroky (v uvedeném pořadí)  
Krok I. Stabilizovat komunitu (Jak udržet rodiče ve školce) 

1. Svolat komunitu a řešit vše potřebné (online nástroje / osobní setkání dle            
podmínek nouzového stavu), naslouchat potřebám rodin - snažit se udržet          
rodiny ke společnému cíli - aby se děti měly kam vrátit. Ptát se, jak jim lze                
pomoci. Zvážit konkrétní pomoc konkrétní rodině. 

2. Pokud se ukáže problém, hledat v komunitě odborníka- typicky na právo a            
rozpočet, pokud není, sehnat na to prostředky - mohou ušetřit mnoho           

https://www.lesnims.cz/clenska-sekce.html
https://www.lesnims.cz/lesni-ms/standardy-kvality.html
https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSevNc94A9mK4aQMKzMLKGc2eD5ERkGi5PB22JJBfbecJ3LGwA/viewform


pozdějších ztrát. Konzultovat stanovy a smlouvu - jaké má kdo závazky.           
Revidovat rozpočet - hledat možné úspory. 

3. Dohodnout s rodiči další postup (kolektivní odpovědnost) na základě         
transparentního účetnictví. 

“Co pomohlo k udržení komunity vám?” 
Hvězdy v lese - obvolat rodiny, online třídní schůzka. Komunitní zahrada dále            

fungovala v individuálním režimu. 
Větvička - nejvíce pomáhalo co nejvíce s rodiči mluvit, psát si s nimi. Zázemí              

dále fungovalo v individuálním režimu, rodiny tam mohly chodit. Neupínat se pouze k             
rešení organizačních věcí. 
Další účiněná osvědčená opatření: Dětem jsme rozváželi balíčky s tvořením,          
nápady, tipy; konzultace kroků s výkonnou radou (jejíž členy jsou školkoví rodiče);            
nabídka brigády; využívání školkové zahrady rodinami bez vlastní zahrady;         
informace o tom, co dělá tým, když je zavřeno - nesedíme doma a nečekáme, co               
bude (chystáme dřevo na zimu, generální úklid zázemí, třídění pomůcek…),          
pravidelně 2x týdně tipy na aktivity pro děti na doma i na ven, hry v „našem“ lese pro                  
rodiny; informování rodičů o dobrých zprávách - granty, dotace od města - plány na              
rozvoj školy… Udržujeme komunitu rodičů optimistickou a naladěnou na světlé zítřky           
:). Zahrada se zelená, je zasázeno, zalito, pohrabáno.  
“O všech našich krocích jsme rodiče písemně emailem podrobně informovali a           
vysvětlovali proč a jak postupujeme, jaká je naše situace. Ptali jsme se formou anket              
např. zda uzavřít, jaký potřebují rodiče letní provoz. Napsali jsme na rovinu, že             
smlouvy na toto nejsou nastavené a tedy mají možnost snížit školné, ale poprosili             
jsme je o zachování příspěvků. Rodiče velmi oceňují, že o všem takto narovinu a              
podrobně informujeme. “ 
 
Krok II. Vytvořit krizový plán a posílit organizaci 

Co budeme dělat v nejbližších týdnech? 
Co když se vyskytne pandemie znova? 

Tyto otázky lze řešit, až když je komunita opečovaná. Pro plánování připravila ALMŠ             
podpůrné skupiny. 
 
Podpůrné online skupiny ALMŠ vedené členkami Rady ALMŠ nebo Skupiny pro           
kvalitu. Skupiny do 10 osob, formou videokonference. Skupiny budou tematicky          
zaměřené (pracovní právo, vstup do rejstříku, regionálně). Tato nabídka podpůrných          
skupin by běžela do června, cca 1x týdně, byly by podpořeny z grantu OSF = pro                
členy zdarma. Některé mají sloužit jako záchranný kruh pro ty, kdo jsou na pokraji              
uzavření školky, jiné více na plánování - vybírejte dle témat a regionů. 
 
Konzultace (individuální) 
Od března se slevou (495 Kč/hod) 

https://www.lesnims.cz/aktuality-na-uvodni-strance/podpurne-skupiny-zdarma-pro-cleny-alms.html
https://www.lesnims.cz/asociace-lms/poskytovane-sluzby.html


Příležitost pracovat na dokumentaci, posilovat se dovnitř. Při individuální konzultaci          
se řeší témata na míru školce a více do hloubky. 
 
V nabídce je také online Příprava k certifikaci. 
 
Zdarma webinář Proč a zda vstoupit do rejstříku s Magdou Kvítkovou, 12. 5. ve 14h. 
Z monitoringu se ukázalo, že rejstříkové školky jsou více zajištěné. Webinář bude            
trochu jiný než Krok za krokem do rejstříku, kam se hlásí školky, které vědí, že do                
rejstříku vstoupit chtějí. Tento webinář je pro ty, kdo se teprve rozhodují, zda mají              
třeba peníze na úpravu zázemí, jaké jsou nutné podmínky (např. toalety, kvalifikace),            
jaké jsou dokumenty, které musíte vyplňovat pro krajský úřad, další administrativa,           
co očkování. Prostor pro diskuzi. Všechno je řešitelné, ale je nutná vůle, příprava a              
čas. 
 
Další podpora od ALMŠ:  
Připravujeme nové smlouvy a vzory dokumentů do Infobalíčku 

- není možné řešit smlouvy pořád novými dodatky, 
- aktuálně Informovaný souhlas a dodatky jsou v pořádku, ale od září je třeba             

mít smlouvy nové 
- nové revidované provozní a školní řády (nouzové paragrafy) - musí být v            

souladu s aktuální smlouvou. 
- ve smlouvách a provozních řádech budou aktualizované informace v         

souvislosti s výjimečným stavem, 
- ALMŠ se bude snažit připravit vzory smluv do konce května. 

 
Podpora z Antivirus na část mzdy mimo normativ. Podpora státu pro DPČ a DPP. 

- zveřejňujeme ve FAQ a nepřetržitě je aktualizujeme 
- informací je hodně, vyhledávejte pomocí ctrl+F 
- antivirus - platí to, co je v manuálu. Nelze čerpat na krytí části mezd, které               

jsou kryté z normativu.  
- i lesní kluby mohou žádat o Antivirus na náhradu mezd. 
- ošetřovné mohou čerpat i DPČ a DPP, pokud platí povinné odvody 
- na OSSZ není povinnost hlásit obnovení provozu, ale je potřeba upozornit           

rodiče, aby si OČR ukončili 
 

Podmínky otevření a provoz školky 
- 30.4. byl rozeslán mail s informacemi o možnostech znovuotevírání školek,          

stejný den odpoledne Vláda přes média zveřejnila záměr povolit provoz MŠ a            
dětských skupin bez roušek (viz dále) 

- velmi doporučujeme při plánovaném otevření školky kontaktovat Krajské        
hygienické stanice - odpovědi se sice značně různí, přesto je největší           

https://www.lesnims.cz/asociace-lms/poskytovane-sluzby.html
https://www.lesnims.cz/proc-vstoupit-do-rejstriku-webinar-pro-cleny-zdarma.html
https://www.lesnims.cz/nejcastejsi-dotazy-faq/koronavirus.html


zárukou mít informace od místní KHS, která je orgánem, který vás může            
kontrolovat. Kontaktem KHS projevujete dobrou vůli dělat věci dobře. 

- “komunikace s hygienou je peklo” píší účastníci. 
- když vám jeden úředník dá informaci, která je v nesouladu se zkušenostmi            

jiných školek, zavolejte jinému úředníkovi z téhož úřadu. Kontaktujte školku          
spadající pod stejný úřad a zjistěte, kdo jim povolení k provozu dal a za              
jakých podmínek. 

- ALMŠ bude z grantu sledovat, jak se vyjádření úřadů liší. Máme nyní díky             
grantu OSF prostředky srovnat a upozorňovat na různé podmínky v různých           
krajích. 

- Ministerstvo zdravotnictví na dotazy ALMŠ nereaguje  
- Podle znění mimořádného opatření vlády nemusí děti v MŠ a dětských           

skupinách nosit v provozovnách roušky. Zda je možné rozšířit výklad i na            
lesní kluby je diskutabilní. Názor Terezy Valkounové: z právního pohledu to           
tak je, (lesní klub není definovaná právní forma), ale z praktického hlediska je             
charakter naší činnosti shodný s MŠ. Podstata sdělení, kterou vnímá          
veřejnost a doufejme i strážci veřejného pořádku je, že děti 2-7 let nemusí             
nosit roušky. Právní jistota tam ale není. 

- Sdělte místní KHS, že roušky v provozu nosit nebudete, i pokud jste lesní             
klub. 

- Různé zkušenosti s KHS - např. Na Pasece - KHS prý mají plošně             
nedoporučovat otevírání lesních MŠ a lesních klubů - není prý možné mýt si             
ruce požadovaným způsobem. Vyžadují doporučené opatření pro případ, že         
dítě dostane teplotu - izolovat ho od ostatních dětí. 

 
Dotaz: Obrátí se ALMŠ na Ministerstvo zdravotnictví, aby byly zohledněny          

lesní kluby? V tuto chvíli ne, nemáme dostatečně silnou lobbistickou sílu. Na MZ teď              
tlačí velké podniky, cestovky. 

Snažíme se zmiňovat právní formu a charakter činnosti. Právní forma je           
nezisková organizace pečující o děti. Spojujte se s jinými neziskovkami. 

Jistota je pouze pro lesní MŠ. Pokud by nyní např. KHS začaly říkat, že nelze               
otevírat LMŠ, tak může za ně Asociace bojovat, protože LMŠ je v zákoně. Je              
potřeba doložit, jak hygienu ve školce řešíte, detailně popsat mytí rukou. 

Pokud byste se setkali s nařízeními, které odporují zákonu, dejte vědět           
Magdě Kvítkové. 

 
Bezkontaktní teploměry - jak dělat ranní filtr? 

- někteří delegují měření teploty na rodiče, aby předešli stresu dětí 
- někteří kupují bezkontaktní teploměr (cena 2500 kč a více, je nejistota ohledně            

funkčnosti, např. v mraze a na slunci...)  
- veřejné měření teploty je známkou, že toto řešíte. 

 

https://www.vlada.cz/assets/media-centrum/tiskove-zpravy/priloha-5.pdf


Zápisy v LMŠ 
MŠMT vydalo opatření k zápisům, doporučení je dělat distanční formou a           

naskenovaný očkovací průkaz a čestné prohlášení, že dítě bylo standardně          
očkováno.  

- Toto opatření se odchyluje od zákona a správního řádu 
- opatření je nařízení ministra 
- posuzování očkovacích průkazů není v kompetenci - pravomoci        

pedagoga/ředitele. V případě, že je očkovací průkaz nesrozumitelný,        
doporučujeme přerušit správní řízení a vyžádat si potvrzení od lékaře. To lze            
poslat i datovou schránkou. 

- přihlášky si nechte posílat poštou 
- máte preferovat distanční formu zápisu (doporučení, ne nařízení) 
- pokud ty lidi chcete vidět, pak za dodržení všech opatření 

 
Mezinárodní den lesních MŠ, 3. května 

- Den lesních mš v podobě puťáku musel být zrušen 
- mezinárodní den LMŠ 3. 5.  
- letos popularizujeme téma, že chozením po lese se učíme - co, jak?  
- senzomotoriské učení - pohyb, chůze 
- také se snažíme učinit téma chůze jako učení učinit srozumitelným tím, že to             

ukazujeme na příkladu hmatových chodníčků 
- dejte si na FB a sdílejte nám videa, fotky na sociálních sítích, jak chodíte, jaký               

máte terén, co se tím učíte 
- popište konkrétní případy, kdy chůze v nerovném terénu někomu pomohla          

(rehabilitace?) 
- popularizujeme téma možnosti realizovat vzdělávání v pohybu, v lese,         

venku (lze dělat průběžně) 
 
Letní škola  
Nelze čerpat grantovou podporu SFŽP (nelze garantovat min. počet účastníků,          
zahraniční lektory..), ale grant je posunutý o rok dál. 
ALMŠ vypracovává varianty nového formátu. 
Kdo počítá s účastí? Prosíme vyplňte předběžnou přihlášku, pokud s účastí počítáte.            
Vzhledem k nutnosti prázdninového provozu náhradou za uzavření po dobu 6-8           
týdnů některé školky navrhují víkendovou akci (aby mohli mít v týdnu provoz). 
Kolik byste zvládli zaplatit a jaké varianty vítáte? 2000 - 6000 Kč. “Punkovější             
varianta” přichází v úvahu, někdo raději víkend kvůli náhradnímu letnímu provozu. 
 
Příměstské tábory - podmínky nejsou zatím jisté 

- pravděpodobně budou povoleny akce do 100 osob 
- hygieny to kontrolovat nechtějí (?) 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLScibHjWcLxmx8xqPXr5LbclLixEciaB61T416QMZdd32RZxew/viewform?utm_source=KONZULTACE+maily&utm_campaign=2ebe607204-EMAIL_CAMPAIGN_2020_04_03_08_44&utm_medium=email&utm_term=0_9c8dffcb0c-2ebe607204-214375297


- příměstské tábory by měly být možné za dodržení (zatím neznámých)          
obecných opatření (roušky - děti starší 7 let?) 

- Lesní mateřské školy - postup podle zřizovací listiny.  
a) Nemusí přerušit provoz, funguje se svými dětmi. 
b) Provoz i pro jiné děti, starší 7 let - pozor, musí být přerušen provoz. Pozor               

Inspekce kontroluje. 
- Česká rada dětí a mládeže vyjednává tábory. “Letní tábor” = uzavřená           

skupina, která spolu spí, jí atd. To není letní příměstský tábor, kam lidi             
dojíždějí. 

  
Ukončení zasedání 
Příští týden newsletter. Další slet má být připojen k Letní škole, podle toho formátu,              
jaký vyplyne, bude určeno, kde a kdy bude slet. Zatím si rezervujte termín letní              
školy. 
 
Předsedající poděkoval/a všem zúčastněným a ukončil/a zasedání Sletu ve 12.00          
hod. 
  
Zapsala Johana Passerin 
 
Ve virtuálu dne 1. 5. 2020 
  
  
 
  
..........................................  .......................................... 
      Tereza Valkounová         Johana Passerin 

předsedající    zapisovatel/ka 
  
 
 


